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„Ez az 
otthonom...”

Idén elkészülnek az 
aszfaltozások2

Minden hónapra 
jut program 43

Emberközpontú 
település Csaba
Kedves Békéscsabaiak!
Békéscsabán látványos, in-
tenzív, fejlesztésekben gaz-
dag időszakot élünk. Törté-
nelmünk legdinamikusabb 
városfejlesztése zajlik a sze-
münk előtt. Városunk siker-
története közel 8 esztende-
je tart. Ez alatt az idő alatt 
olyan eredményeket értünk 
el, amelyek során Békés-
csaba folyamatosan fejlő-
dő, emberközpontú telepü-
léssé vált, ahol jó 
élni. De ezek az 
eredmények csak 
azért születhet-
tek meg, mert 
közösen valóra 
tudjuk váltani a 
terveinket. A  kö-
zösség, az együttes gondol-
kodás és a közös munka biz-
tos alapja a sikeres közös 
jövőnek.

A  Békés megyeiek és bé-
késcsabaiak régi álma vált 
valóra, amikor 2019-ben 
átadásra került az M44-es 
gyorsforgalmi út 62 kilo-
méter hosszú szakasza Ti-
szakürt és Kondoros kö-

zött. A  Magyar Kormány 
által finanszírozott beru-
házás mára 90%-ban meg-
valósult ezzel jelentősen 
javítva Békéscsaba és a 
térség megközelíthetősé-
gét. Sokan várták és elké-
szült a Fürjesi elkerülő út is, 
amely az M44-es gyorsfor-
galmi utat, a 44-es és a 47-
es számú főutat, valamint a 
csanádapácai utat kapcsol-
ja össze.

A  csabai la-
kosok komfort-
érzetét, életmi-
nőségét javítják 
a kormányzati 
forrásból meg-
valósuló beru-
házások. Ezek 

közül a fejlesztések közül 
külön kiemelésre érdemes 
az út – és járdafejlesztési 
program. Városunk fejlődé-
se szempontjából rendkívü-
li jelentőséggel bír a Mun-
kácsy negyed kialakítása. Jó 
ütemben halad a piac és vá-
sárcsarnok fejlesztése.

Elkezdődik a 
kastély felújítása!

Gerla legszebb épülete lehet az Ybl Miklós tervei alap-
ján 1860-ra elkészült, 37 szobás Wenckheim-kastély. Az 
épületben a II. világháborút követően szakmunkásképző 
iskola működött, majd annak itteni megszűnését követő-
en az épület állapota rohamos romlásnak indult. Több-
szöri árverés után került a jelenlegi tulajdonoshoz, aki 
ígéretet tett az ingatlan teljes felújítására. A tervezési 
folyamat lassan a végéhez közelít, és belátható időn belül 
régi pompájában ragyoghat az épület. A felújítás előtt 
készült látványtervek alapján, a fejlesztés befejeztével a 
település igazi büszkesége lesz a kastély.

Megkezdődtek a bé kés csa-
ba-ger lai Wenck heim kastély 
teljes megújulásának előké-
szítő munkái. A  kastély tör-
téneti hűséggel való teljes 
felújításához neves, kastély-
felújításban jelentős tapasz-
talatot szerzett építész iroda 

által elkészültek az építészeti 
koncepciótervek, és megva-
lósíthatósági tanulmányok, a 
restaurátori kutatások és az 
építészettörténeti tudomá-
nyos dokumentáció.

Fontos, hogy 
Herczeg 
Tamás foly-
tathassa a 
munkát

FOLYTATÁS A 2. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mecha-
tronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt – lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás

CSABÁN A CSABAI AZ IGAZI
G E R L A

A kastély belső udavrát medence díszíti majd



2022. MÁRCIUS 30., SZERDA2

„Ez az otthonom…”
A Wenckheim-család 
gazdasági és kulturális 
szempontból is formálta 
Békés megyét. Az itt élők 
számos épített örökség 
mellett a Wenckheim-
kastélyokra lehetnek 
igazán büszkék. A család 
tagjai közül Jeanne-Ma-
rie Wenckheim-Dickens 
grófnő ismét itt él 
közöttünk. A régi otthon 
ma iskolaként működik, 
így a mellette lévő plébá-
nia épület lett a lakása. 
Dobozi otthonában a 
gyerekkori emlékekről, 
a mindennapokról, be-
szélgettünk a grófnővel.

– Milyen emlékeket őriz a 
második világháború idején 
történt elmenekülésről?

– Nyolc és fél éves gye-
rek voltam, amikor október-
ben elhagytuk Dobozt. Ak-
kor nagyon boldog voltam, 
hogy megyünk valahova, 
utazunk… Egy lány, aki ak-
kor nálunk dolgozott, mond-
ta, hogy „Te soha nem fogsz 
visszajönni”. Azt mondtam, 
ez az otthonom. Ide mindig 
vissza tudok jönni. Szeret-
nék most vele találkozni – 
meséli mosolyogva a grófnő.

– És vissza is jött!
– Kilencvenkilencben el-

kezdtem helyre hozni ezt a 

plébániát. Mindig támogat-
tam az egyházat, gondoltam, 
ezzel segítek, és évente egy-
szer eljövök ide Angliából, 
ahol éltem. Kilencvennyolc-
ban elhoztam a férjemet ide, 
és akkor ő azt mondta, egy 
nap ide vissza kell jönnöm, 
mert ez az otthonom. Egy év-
vel később meghalt a férjem, 
és úgy döntöttem, hogy visz-
szajövök, hazajövök. A  püs-
pök úr, azt mondta, hogy ma-
radjak, lakjak itt. Pap úgy 
sincs, Békéscsabáról jár mi-
sézni. Télen, amikor hideg 
van a templomba, itt tartják 
az isten tiszteletet a konyha 
mellett. Nagyon szép a temp-
lom. Azt nagyapám építtette, 
mondták neki, hogy ez refor-
mátus falu, miért épít katoli-
kus templomot. De szerintem 
csak egy Isten van.

– Szinte minden környező te-
lepülésen van egy-egy kas-
tély, major, templom, ami a 
Wenckheim-család nevé-
hez fűződik, sőt még egy hí-
res regényt, Jókai Mórnak az 
„Egy magyar nábob” című re-
gényét is a család ihlette…

– Wenckheim-megyének 
hívták régen az egész megyét. 
Harruckern volt itt a tulajdo-
nos, és egy Wenckheim el-
vette a lányát. Így kapta meg 
a földeket a család. A  regény 
főszereplőjét Wenckheim Jó-
zsef, a nagymamám testvére 

ihlette. Wenkcheim Józsi na-
gyon kedves volt. Budapes-
ten meglátogattuk a nagy-
mamát, és ott volt Józsi is. 
Kérdezte, hogy mit szeret-
nék, menjünk venni valamit! 
Madarat akartam, és meg-
vette nekem. Mindig kérdez-
gette, hogy „mit akarsz, mit 
akarsz”? Nagyon kedves em-
ber volt, mindenki szerette.

– Mennyire volt megkülön-
böztetve, hogy melyik birtok 
kihez tartozik?

– Minden Wenckheim 
tudta, hogy hova tartozik. 
Amikor visszajöttem, kér-
dezték, miért nem megyek 
Ókígyósra. Mondtam, hogy 
nekem Dobozra kell jönnöm, 
mert én dobozi vagyok, én 
ide tartozok. A gerlai kastély 
Wenckheim Bélának a tulaj-
donában volt. Ő nagyon-na-
gyon kedves ember volt, min-
denki szerette, de katonaként 
sajnos meghalt. Sokszor át-
lovagolt, sok időt töltött itt. 
De mi is mentünk, főként 
Ókígyósra. Volt autónk, de 
inkább lovakkal, hintóval 
utaztunk, és ha átmentünk, 
akkor nem egy-két órát ma-
radtunk, hanem több napot. 
Élénken emlékszek rá, hogy 
lovaskocsival milyen sok idő 
volt az út. Az ott töltök napok-
ban nagyon boldog voltam. 
A  szobák, a szalon, az ebéd-
lő… Gyönyörű volt minden. 

Igazán szeretem Ókígyóst, 
és nagyon büszke vagyok rá. 
Szépen megcsinálták, szépen 
helyrehozták. Horthy Miklós 
is járt Ókígyósra, de többször 
hozzánk is eljött.

– A Dobozon töltött gyermek-
korából milyen emléket őriz?

– Volt egy kis kocsim, póni 
lóval. A  német tanítónőm 
Ausztriából jött, és elvittem a 
barátnőjéhez teázni. Én kint 
maradtam, mondván, hogy 
vigyázni kell a lovakra. Az-
tán jöttek a gyerekek, és min-
denki felült, voltunk vagy tí-
zen a kis kocsin, és mentünk 
körbe a ház körül. Olyan kia-
bálás volt, de soha nem jöttek 
ki megnézni, hogy mi ez a ri-
csaj. Ötször-hatszor is körbe-
jártunk, hulla fáradtak vol-
tak szegény pónik.

– Amikor visszajött ötven-
öt év után, volt olyan gye-
rekkori játszópajtás, akivel 
újra találkozott?

– Volt egy-két asszony, 
akik mondták, hogy együtt 
játszottunk. Idősebbek vol-
tak, mint én, illetve volt egy 
vadászunk, ahol szolgáltak 
egy lánynak a szülei. Ez a 
lány sokat mesélt, és fotókat 
is őrzött

– Mivel tölti a napjait?
– Majdnem mindig tör-

ténik valami. Nem unatko-
zom. A  lányom is jön meg-
látogatni Csákberényből, de 
barátok is jönnek. Amikor 
visszaköltöztem, arra gon-
doltam, hogy Doboz mellett 
egy kis házban szeretnék 
élni. Nem a falu közepén, 
hanem mellette akartam 

lakni. Gondoltam, mivel na-
gyon szeretem a lovakat, 
lesz majd ló, kutya satöbbi. 
De kellett mondanom ma-
gamnak, hogy nem leszek 
napról napra fiatalabb. Ger-
la mellett ismerek egy em-
bert, akinek van egy nagyon 
jó kis lova, és van egy saját 
nyergem, így oda járok lova-
golni. Amikor fiatal voltam, 
annyit utaztam, bejártam a 
fél világot Kanadától Argen-
tínáig. Mindenütt voltam, 
így már nem is vágyok az 
utazásra. Autóval szoktam 
Ókígyósra menni, vagy a lá-
nyomhoz, esetleg Budapest-
re. Nagyon jó ez az M44-es, 
ezen olyan jó vezetni. Lehet 
haladni, nincs sok autó. Te-
hát mindig történik valami, 
nincs olyan nap, hogy unat-
koznék.

A grófnő gyermekkorában édesapjávalJeanne Marie Wenckheim Dickens

A tulajdonos társaság meg-
vásárolta a kastély köze-
pén lévő kastélykápolnát 
is, amely a telekegyesítést 
követően lehetővé teszi a 
kastély együttes történe-
ti integritásának helyreál-
lítását.

A  kastélyparkban jelen-
leg is folyamatban van a 
terület rendezése,   bozót-
irtás, fűnyírás, a kerítés ja-
vítása.

Az építési engedélyek be-
szerzését követően, vár-
hatóan ez év végén meg-
kezdődnek a kivitelezési 
munkálatok, amelyek 2-3 
évet vesznek majd igény-
be előreláthatólag. A  tulaj-
donos a teljes beruházást 
saját tőke és banki finan-
szírozás segítségével va-
lósítja meg. A  felújítást 
követően az épület rendez-
vényközpontként és exk-
luzív esküvői helyszínként 
fog üzemelni – nyilatkoz-
ta lapunknak a tulajdonos 
társaság képviselője.

Elkezdődik a kastély felújítása!

A Wenckheim-kastély felújítási tervei alapján így fog kinézni az épület és környezete a rekonstrukció után

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL
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Épül a Bábszínház, emellett 
a kerékpáros infrastruktú-
ra is folyamatosan fejlődik. 
A  Wenckheim kerékpárút 
kialakítását célzó beruházás 
részeként 10 km új kerékpár-
út épül és 10 km már meglé-
vő kerékpárútszakasz újult 
meg. Ha a városnak saját for-
rásból kellett volna ezeket 
a fejlesztéseket megvalósí-
tania, akkor huszonöt-har-
minc évet kellett volna vár-
nia rájuk a csabaiaknak.

A  már elkészült, folya-
matban lévő, vagy tervezés 
alatt álló fejlesztésekkel a 
jövő erős és sikeres Békés-
csabáját építjük tovább, ahol 
gyermekeink és unokáink is 
boldogan és elégedetten él-
hetnek.

Sokan és sokat dolgozunk 
a város rendezettségének 
növelésén és a közterületek 
ápolásáért. 

Az innováció, a folyamatos 
fejlődés nem zárja ki a kör-
nyezetvédelmi elvek szem 
előtt tartását, ezért ezek-
nél és minden más fejlesz-
tésnél is ügyelünk arra, hogy 
környezetünk terhelése az 
új beruházásoknak köszön-
hetően csökkenjen. Az ön-

kormányzat épített értékei 
mellett odafigyel, ápolja a 
természeti értékeit is. Elkö-
telezett a területén található 
faállomány ápolása, lehető-
ségszerinti bővítése és a köz-
területek zöldítése mellett. 

Békéscsaba zöld város! Je-
lenleg százötven hektárnyi 
erdő van a város tulajdoná-
ban, Békéscsaba közigaz-
gatási területén pedig hat-
vanháromezer fa áll. Nem 

régiben két helyszínen, két 
nap alatt összesen 3000 fát 
ültettek el az önkormányzat 
szakemberei Békéscsabán. 
A  volt KISZ tábor mellett 
1500 nyárfát, Jamina vá-
rosrészben pedig ugyancsak 
1500 darab kocsányos tölgy 
erdészeti facsemetét telepí-
tettünk.

A  klímatudatos gondolko-
dás jegyében további, jelen-
tős mértékű zöldítést tűz-

tünk ki célul. A folyamatban 
lévő fejlesztéseknél is szem 
előtt tartjuk a zöldfelüle-
tek megóvását. A  klímavál-
tozás negatív hatásai, mint 
az extrém meleg és a hosz-
szú aszállyal sújtott idősza-
kok, veszélyeztetik zöldfelü-
leteinket. Az Önkormányzat 
célja a fiatal fák, cserjék, vi-
rágágyások és gyepfelületek 
megmentése, ezért az idei 
esztendőben jelentősen meg 
fog nőni az öntözött parkosí-
tott zöldterületek nagysága 
Békéscsabán. 

Összegezve az elmúlt éve-
ket, elmondhatom, rengeteg 
kemény munka áll mögöt-
tünk, jelentős eredmények-
kel. Dinamikus és látványos 
fejlesztések valósultak meg, 
de vannak még megoldandó 
problémáink. 

Fontos, hogy a jelenle-
gi kormány és országgyűlési 
képviselőnk, Herczeg Tamás 
folytathassa a megkezdett 
munkát, mert csak így halad-
hatunk zökkenőmentesen to-
vább a megkezdett úton, hi-
szen Csaba urbanizációs 
szintjének emelése és lakos-
ságbarát fejlesztése közös ér-
dekünk, közös célunk. 

SZARVAS PÉTER
POLGÁRMESTER

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Emberközpontú település
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Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müllet Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt ke-
letkezett KATA-tar to zá-
sok ra haladékot adott a kor-
mány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-

tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament 
a koronavírus elleni 

védekezésről szóló tör-
vényt. A  veszélyhelyzet 
idején a kormány a jog-

szabályoktól eltérő rend-
kívüli intézkedéseket hozhat 
az emberek egészsége, a jog-
biztonság és a gazdaság stabi-
litása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van a 
Covid visszaszorítására, ez pe-
dig a védőoltások beadatása. 
A világban 2020. végén vált el-
sőként elérhetővé a Pfizer-vak-
cinája, amelynek kifejlesztésé-

ben elvitathatatlan érdemeket 
szerzett dr. Karikó Katalin. 
A  magyar kormány az uniós 
országok közül az elsők között 
vásárolt oltóanyagot, és kezdte 
meg annak alkalmazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal ált 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19

Az új szilárd burkolatú utak egy része már tavaly ősszel elkészült

Idén befejeződik 
az utcák 
aszfaltozása
Békéscsaba történelmi léptékű járda- és útfelújítási, 
valamint útépítési programja tavaly indult, és ez év 
végére fejeződik be. A tavasz beköszöntével a kivitelező 
az előzetesen tervezettnél hamarabb kezdhette el az 
idénre ütemezett munkákat. Ennek köszönhetően pedig 
hamarosan újabb szakaszok készülnek el.

A  magyar kormány ál-
tal 2 milliárd 345 mil-
lió forinttal támogatott 
járdafelújítási, és 7 milliárd 
30 millió forinttal támoga-
tott útfejlesztési program 
Békéscsaba történelmé-
nek legnagyobb ilyen jelle-
gű beruházása. Korábban 
a város önerőből próbálta 
javítani a járdák burkola-
tát, vagy az utak aszfaltját, 
de nagyságrenddel keve-
sebb pénz jutott éves szin-
ten erre a célra.

Az útfejlesztésről, a for-
rás megszerzésében orosz-
lánrészt vállaló Herczeg 
Tamás, Békéscsaba ország-
gyűlési képviselője így nyi-
latkozott: – Országgyűlé-
si képviselőként kiemelten 
fontos feladatomnak tar-
tom, hogy a megyeszékhely 
úthálózata javuljon. Eh-
hez arra van szükség, hogy 
az elavult minőségű, töre-
dezett, kátyús aszfalt utak 
és járdák kijavításra ke-
rüljenek, a szilárd burko-
lattal nem rendelkező ut-
cák pedig aszfalt borítást 
kapjanak. Békéscsaba tör-
ténelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési programja a 
Magyar Kormány által biz-
tosított forrással most erre 
lehetőséget ad. 

A  programba összesen 
154 járdaszakasz és 146 ut-
caszakasz, vagy teljes ut-

cahossz került be. A  fej-
lesztési területekből szép 
számmal található Gerla 
területén, ahol elsősorban 
szilárd burkolatot kaptak 
az eddigi poros utcák.

AZ ÉRINTETT 
SZAKASZOK:

GERLAI 
JÁRDAFEJLESZTÉSEK
• Csalogány utca

GERLAI 
ÚTÉPÍTÉSEK:
• Vadász utca
• Magvető utca a Gyöngy 

utca és a Napsugár utca 
között

• Madarász utca a Jázmin 
és a Gyöngy utca között 

• Babits Mihály utca
• Gyöngy utca a Csabai út 

és a Babits Mihály utca 
között

• Móra Ferenc utca
• Tisza István utca a Csa-

logány utca és a Pacsirta 
utca között

• Csalogány utca
• Kertes utca a Napsugár u. 

és Kertes u. 33. között
• Kertes utca a Fecske és a 

Gát u. között
• Fűzfa sor
• Gát sor
• Sport utca a Wenckheim 

tér és a Sport u. 15. között
• Sport utca a Madarász és 

a Babits utca között
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Minden hónapra jut program
Bár a pandémia – mint 
minden közösség 
esetében – a Gerlai 
Wenckheim Társaság 
Egyesület rendezvé-
nyeire is hatással volt. 
A korábbi hagyományos 
programjaik egy része 
a korlátozások miatt 
maradt el, míg más ren-
dezvényeket szervezési 
előkészületeihez hozzá 
sem fogtak a bizony-
talanság miatt. Ennek 
ellenére közösségi ese-
ményekben az elmúlt 
esztendőben sem volt 
hiány, bár Jakab Zsu-
zsanna az interjú során 
arról beszélt, hogy az 
idei talán teljes év lesz, 
vagyis a korábbi, nagy 
sikerű programjaik idén 
ismét alkalmat adnak az 
együttlétre, a szabadidő 
közös eltöltésére.

– Mi motiválta a Társaság 
megalakítását?

– 2015-ben kezdtünk el 
tevékenykedni, de hivata-
losan 2016-ban alakult meg 
a Társaság. A körbekerí-
tett gerlai kastély területé-
re nem lehetett bemenni, 
a  park hátsó része teljesen 
elvadult, és úgy éreztük ez-
zel a helyzettel tennünk kell 
valamit. Tehát lényegében 
azért fogtunk össze, hogy 
a park hátsó részét rend-
be hozzuk, és emellett az is 
célként fogalmazódott meg, 
hogy a kastélyt felújítsuk. 
Az alapítók mellé folyama-
tosan érkeztek új tagok, és 
akkor tényleg úgy álltunk 

a kastélyhoz, hogy ha lehe-
tőségünk van, akkor akár a 
két kezünkkel, mi magunk 
építjük újjá a kastélyt. Erre 
nem volt lehetőségünk, de 
most reménykedünk, hogy 
végre ez az álom valóra vá-
lik. Sokszor mondták már, 
hogy elindul a rendbeté-
tel, de most érezzük iga-
zán, hogy ebből tényleg lesz 
valami. Ebben erősít az is, 
hogy kapcsolatban vagyunk 
valamilyen szinten a mos-
tani tulajdonossal. Az ed-
digi tulajdonosok közül a 
mostaniak az elsők, akik 
kezdeményezték a kapcso-
latfelvételt.

– Mi szerepel az idei 
„eseménynaptárukban”?

– Az év eleje hagyomá-
nyosan madáretetéssel te-
lik. Idén elindítottuk a ma-
dáretető örökbefogadást, 
ami nagyon népszerű volt. 
Ennek az a lényege, hogy 
aki örökbe fogad a parkban 
kihelyezett etetők közül 
egyet, az kap egy, a nevével 
ellátott táblácskát az adott 
madáretetőre kihelyezve, és 
ezután csak annyi feladata 
van, hogy biztosítsa a folya-
matos madáreleséget. Ta-
valy már volt fecskefészek 
akciónk, de idén szeretnénk 
szélesebb körben bevonni 
az itt lakókat azzal, hogy kö-
zösen készítjük el a fészke-
ket, és azokat mindenki ha-
zaviheti.

– A rendezvényeik egyéb-
ként is közös programokra, 
közös cselekvésre készte-
tik az embereket…

– Próbáljuk minél inkább 
bevonni az itt élőket, és fő-
leg a gyerekeket. Korábban 
voltak tavaszi játszóháza-
ink, amelyek az elmúlt két 
évben a covid miatt marad-
tak el. Húsvét alkalmával a 
gyerekeknek szervezünk 
programot, ahol az álta-
lunk kitalált feladatsorok 
teljesítése után valami-
lyen kis ajándék jár. Min-
dig arra törekszünk, hogy 
olyan programokat szer-
vezzünk, amelyekben ak-
tív résztvevők a gyerekek 
és a felnőttek. A  legutób-
bi gyereknapunkra példá-
ul közel háromszázan jöt-
tek el. Nagyon szeretik az 
állatsimogatót, szoktunk 
hozni barit, kiscsibét. Az 
első évben „régi idők gye-
reknapja” néven volt meg-
hirdetve a rendezvény. Volt 
gólyalábazás, lekvároske-
nyér-evő verseny, lisztfú-
jás…

– Minden hónapra jut vala-
milyen program?

– Igyekszünk – mo-
solyodik el Zsuzsanna, 
majd folytatja:  – koráb-
ban június utolsó szom-
batján gerlai katonai ha-
gyományőrző fesztivált 
rendeztünk. Ez most is el-
marad, de reméljük jövőre 
életre kel ez a hagyomány. 
Augusztusban hagyomá-
nyos az „Éjszaka a kas-
télyparkban” program, 
amit tavaly meg is tartot-
tunk. Délután „méhészke-
déssel”, lepkeszakértő el-
adásával és denevérekről 
szóló előadással kezdőd-

tek a program. Este sza-
lonnasütés, és csillagmeg-
figyelés következett profi 
csillagász távcsövekkel. 
Pósteleki éjszakai túra, és 
korábban a parkban sáto-
rozás zárta a napot. Ezt az 
eseményt idén is megszer-
vezzük. Szeptemberben 
„múltidézünk”, ahol a falu-
si élet mindennapi munká-
it, és ezek eszközeit mutat-
juk be, néptáncosok lépnek 
fel, népzenei élő koncer-
tek vannak. Mindig beho-
zunk valamilyen játékké-
szítést, de van lekvárfőzés, 
tepertősütés, szappanfő-
zés… Október nálunk az 
egészséghónapot jelenti, 
majd novemberben kezd-
jük a cipősdoboz akciót a 
baptistákhoz csatlakozva. 
Tavaly rekord mennyiségű 
ajándékot gyűjtöttünk. Ér-
dekes, hogy Dobozról, Bé-
késcsabáról, Gyulaváriból 
is hoznak cipősdobozokat. 
November végén felállítjuk 
a Betlehemet, és az advent 
minden vasárnapján ren-
dezünk közös gyertyagyúj-
tást. Ezt próbáljuk mindig 
a falu többi közösségével 
együtt szervezni.

– Jó a kapcsolatuk a többi 
szervezettel?

– Jó az együttműködés, 
közös programokat is szer-
vezünk. Az ovisoktól, a 
nyugdíjas klubig minden-
kivel jóban vagyunk. Rá-
adásul egyre több közös-
ségi szolgálatos diák keres 
meg minket. Jó az, ha egy-
re többen jönnek és segíte-
nek.

Herczeg Tamás a Wenckheim Társaság elnökének, Jakab 
Zsuzsannának nyújtotta át a Közösség Díjat

Közösség Díj
Herczeg Tamás, Békéscsaba országgyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított az elmúlt években, melyekkel he-
lyi tehetséges fiatalokat, aktív közösségeket jutalmaz, ez-
zel ismerve el erőfeszítéseiket, munkájukat. A Közösség Dí-
jat a választókerület minden településén a helyben lakók 
szavazati alapján ítélik oda, az adott településen az elmúlt 
évben a közösségért, az ott élőkért legtöbbet tevő szerve-
zetnek, vagy egyesületnek. Békéscsabán, 2022-ben tele-
pülésrészenként is szavazhattak a helyiek. Gerlán a Ger-
lai Wenckheim Társaság Egyesület nyerte el az elismerést. 
A Közösség Díjjal emlékplakett, és 70 000 forint pénzjuta-
lom jár, amelyet Herczeg Tamás a képviselői fizetéséből 
ajánlott fel a nyertes szervezetnek.

Recept
A sztrapacska és a Csabai 
Kolbász találkozása
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folyama-
tában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most egy 
olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Kiszely András, Herczeg 
Tamás és Prohászka Béla mesterszakács (képünkön) közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
• 40 dkg burgonya
• 15 dkg BL55 finomliszt
• 1 tyúktojás
• 40 dkg brindza
• 20 dkg Csabai Kolbász
• 10 dkg lilahagyma
• 1 csokor újhagyma
• 1 db kápia paprika
• 2 dl tejföl, só.

ELKÉSZÍTÉS:
A meghámozott burgonyát, 
nyersen lereszeljük. A  füs-
tölt szalonnát felkockáz-
zuk, kipirítjuk. A  lilahagy-
mát, felkockázzuk, belehelyezzük a füstölt szalonna kiolvasztott zsírjába. Tovább pirítjuk.
Karikára vágjuk az újhagymát és felkockázzuk a kápia paprikát. A reszelt burgonyá-
ba helyezzük a tojást, a lisztet, kevés vizet, kevés sót. Lobogó sós vízben kiszaggatjuk a 
sztrapacska tésztát.

A karikára vágott újhagymát és a felkockázott kápia paprikát hozzáadjuk a szalonnás-
hagymás pirított raguhoz. Ízesítjük, majd gazdagon megszórjuk brindzával. Belehe-
lyezzük a negyedekre szeletelt hungarikum csabai kolbászt és hirtelen összepirítjuk a 
leszűrt sztrapacskával.

Tejföllel krémesítjük, tálaláskor tetejét megszórjuk brindzával és meglocsoljuk tejföllel.


